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مشکل در وین نیست بلکه 
در تهران و واشنگتن است

 دوران مذاکرات مماشاتی
 به پایان رسیده است

یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست 
خارجی، اظهار کرد: »مشکل در وین، 
مقر آژانس بین المللی انرژی اتمی، نیست 
بلکه در تهران و واشنگتن است. این دو 
اگر اراده کنند و به توافق برسند، آژانس 
در حاشیه قرار می گیرد. از این جهت 
اینکه بگوییم گزارش گروسی یک اثر 
مخربی دارد و همه ی نقشه ها را نابود 
می کند، خیر اینطور نیست.« امیر علی 
ابوالفتح در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اینکه پیش بینی اش از دور هفتم مذاکرات 
چیست و چه اتفاقی می افتد، مطرح 
کرد: »اتفاقاتی که می افتد این است 
که همچون دور های قبلی، هیئت ها 
در جلسه حاضر می شوند، تبادل نظر 
می کنند، مواضع خود را به اطلاع هم 
می رسانند و ماحصل نشست کمیسیون 
1 از طریق  مشترک ایران و گروه 4+
رابط ها به اطلاع امریکایی ها که در حاشیه 
نشست حضور دارند، می رسد و دیدگاه 
آمریکایی ها دوباره به جلسه برمی گردد 
و به اطلاع مقامات تیم مذاکره کننده ی 
ایرانی می رسد. این رفت و برگشت انجام 
می شود و اگر دیدگاه ایران و امریکا تغییر 
کرده باشد، زمینه برای توافق فراهم 

می شود که من دور از انتظار می دانم.

دبیرکل حزب موتلفه اســـــلامی 
گفـــت: مذاکره بـــرای نتیجه است 
و امیدواریم دولــت رئیسی در اولین 
مذاکرات خود قاطعانه بر نتیجه بخش 
 بودن این مذاکــرات پافشاری کند. 
اسدا... بادامچیان تصریح کرد: دولت 
باید آمریکا و سه دولت اروپایی را متوجه 
سازد که ایران راه استوار خود را ادامه 
خواهد داد و نیازی به آمریکا ندارد. وی 
اضافه کرد: در این مسیر، ایران قطعاً 
راستی آزمایی خواهد کرد و از آمریکا 
هم پیگیری می کند که چرا به تعهدات 
خود در برجام عمل نکرده و نمی کند. 
بادامچیان تاکید کرد: راهگشای تیم 
مذاکره کننده رهنمودهای رهبر معظم 
انقلاب، مصوبات مجلس شورای اسلامی 
و مطالبات به حق ملت قهرمان ایران 
است و دوران مذاکرات مماشاتی به 
پایان رسیده است. دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی درباره گزارش مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی از سفر به تهران، 
گفت: وی به خوبی می داند که ایران در 
مسیر استفاده نظامی از دانش هسته ای 
نیست و تعهدات خود را عمل کرده است 
وهنگامی که طرف مقابل به تعهداتش 

عمل نکرد راه مستقل خود را پیمود.

باید مردم را به صبوری 
دعوت کرد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: دولت در زمینه کم آبی باید به 
مسائلی از قبیل آب ژرف و استفاده از 
آب دریا برای صنایع نیز توجه داشته 
باشد که برای این امر می تواند پروژه 
انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس 
به استان های مرکزی و کم آب را اجرایی 
کند که تا حد زیادی به حل شدن این 
مشکل منجر خواهد شد. حجت الاسلام 
مصباحی مقدم اظهار کرد: این مسئله 
ناشی از آن است که صنایع فولاد و امثال 
آنها که نیاز مبرم و فراوانی به آب دارند 
در استان هایی همچون اصفهان تأسیس 
شده اند، در حالی که باید در شهرهای 
نزدیک به دریا شکل می گرفتند تا هم از 
آب دریا برای مصارف صنعتی استفاده 
و هم از بستر دریا جهت صادرات 
بهره برداری شود. وی افزود: باید مردم را 
به صبوری دعوت کرد و برایشان توضیح 
داد که وقتی در سالهایی قرار می گیریم 
که با کمبود بارش مواجهیم این مسئله 
تقصیر دولت نیست. بلکه به همکاری و 
همراهی دولت و ملت نیازمند است تا 
هم از یک سو مصرف آب مدیریت شود 
و هم از خداوند برای بارش باران تقاضا 

صورت پذیرد.

سـرمقــاله

شورای وزارتی منابع آبی اتحادیه عرب تصویب کرده که این 
اتحادیه برای تأمین حقوق آبی عراق، به خصوص از ایران، وارد 
فعالیت دیپلماتیک شود. هر رودخانه که از یک کشور به کشور دیگر 
وارد می شود در حقیقت رودخانه مرزی به حساب می آید و ایران 
هم رودخانه های مرزی دارد که همه آنها نیازمند تنظیم مناسبات 
حقوقی پایدار بین همسایگان است. در تمام رودخانه هایی که به 
نوعی از یک کشوری سر چشمه می گیرند و به کشور دیگر وارد 
می شوند و یا در مرز دو کشور جاری هستند حقوق بین الملل بر 
رعایت استفاده متعارف تاکید دارد تا حقوق کشورهای همسایه 
در مورد آب رعایت شود و هیچ کشوری به نوعی عمل نکند که 
استفاده غیر معمول و نا متعارف تلقی شود و به اصطلاح در انحصار 
یک کشور قرار بگیرد. ولی ما رویه های خیلی دقیقی نداریم که به 
چه معیارها و یا شاخصی باید تقسیم بندی کرد و معمولا به توافق 
دو یا چند کشور که از رودخانه استفاده می کنند، بستگی دارد. دعوا 
زیاد است ولی رویه ای که بتواند به درستی مدیریت بکند، در حقوق 
بین الملل وجود ندارد. چند تا اصل وجود دارد که آن اصول پایه نظام 
حقوقی است ولی در جزئیات رویه های مشخص نشده است. معمولا 
کشورهای بالادستی حقوق کشورهای پایین دستی را رعایت 
نمی کنند و تنش وجود دارد و با موازنه قدرت و بده و بستان هایی 
که بین کشورهاست مشکل را به نحوی مدیریت می کنند. حقوق 
بین الملل در این مسئله خیلی پیشرفته و توسعه نیافته است که با 
اتکاء به آن مشکلات رودخانه های مشترک را حل و فصل کرد. در 
مورد اروندرود هم هنوز اختلاف است که چگونه ژرفگاه)خط القعر 
یا تالوگ( را تعیین کنند و به خاطر وجود اختلاف اروندرود لایروبی 
نشده است. به خاطر اختلاف در تفسیر ژرفگاه و فرازونشیب هایی 
که در مسیر رودخانه ایجاد می شود ادعاهای جدید در موردش 
طرح می شود. در مورد هیرمند حقآبه ایران و میزان آن مشخص 
شده است ولی آن هم درست رعایت نمی شود و افغانستان هم آن 
را اجرا نمی کند. این یک مشکل اساسی است، به نظرم بهتر است 
کارگروهی از متخصصان و مسئولان و یا سازمان ها و ادارات تابعه 
تشکیل شود و هرچه زودتر این موضوع را مورد بررسی قرار دهند. 
آسیب هایی را که از این مسیر ممکن است به ایران وارد شود و 
تنش هایی بین همسایگان ایجاد کند، جای مطالعه و بررسی دارد 

که ازآن غفلت شده است.

نکاتی درباره رودخانه های مرزی

انتصاب رئیس کل دادگستری تهران 
طی احکامی از سوی رئیس قوه قضائیه، علی 
القاصی مهر به عنوان رئیس کل دادگستری 
تهران و علی صالحی به عنوان دادستان تهران 
منصوب شدند. علی القاصی مهر پیش از این 
دادستان تهران بود و علی صالحی نیز ریاست 
دادگستری استان هرمزگان را بر عهده داشت. 
مهرماه سال جاری اعلام شد دادگستری استان 
هرمزگان رتبه اول کشوری را از نظر شاخصه 
های مختلف ارزیابی مانند کاهش پرونده های 
ورودی و معوق، صدور ابلاغ الکترونیک اوراق 
قضائی، رضایتمندی ارباب رجوع و... کسب 

کرده است.

دستور فوری به احزاب 
محسن اسلامی، مدیرکل سیاسی وزارت کشور، 
گفت: درخواست کمیسیون ماده 1۰ از احزاب این 
است که هرچه سریع تر مجامع عمومی، کنگره 
و انتخابات شورای مرکزی خود را برگزار کنند و 
نتیجه برگزاری را به دبیرخانه کمیسیون اعلام 
کنند تا فرایند بررسی و تایید آن در کمیسیون 
دنبال شود تا در نتیجه بتوانیم انتخابات احزاب 
ملی و استانی جهت عضویت در کمیسیون را 
برگزار کنیم. مدیرکل سیاسی وزارت کشور ادامه 
داد: در کمیسیون ماده 1۰ در خصوص هرچه بهتر 
و باشکوه تر برگزار شدن انتخابات نمایندگان احزاب 
ملی و استانی مورد گفت وگو قرار گرفت. احزاب در 
دروان کرونا مجامع عمومی خود را برگزار نکرده اند 
و اکنون تقاضا داریم تا نسبت به برگزاری آن اقدام 
کنند. زمان برگزاری این انتخابات هنوز مشخص 
نیست، اما احزاب اگر سریع تر مجامع عمومی خود 
را برگزار کنند، می توانیم این انتخابات را هم زودتر 

برگزار کنیم. 

جلوی پرواز هواپیماها گرفته شود 
یک عضو کمیسیون آموزش وتحقیقات مجلس 
با اشاره به مشاهده سویه جدید کرونا در برخی از 
کشورها از مسئولان خواست که از هم اکنون جلوی 
ورود و شیوع این سویه از کرونا را بگیرند.  امانقلیچ  
شادمهر با اشاره به نگرانی جهانی نسبت به شیوع 
سویه جدید کرونا ویروس با عنوان »اُمیکرون« 
عنوان کرد: این سویه جدید موجب نگرانی بسیاری 
از کشورها شده است، این نگرانی برای کشور ما هم 
وجود دارد.وی افزود: سلامت روان انسان ها بسیار حائز 
اهمیت است، بنابراین اقدامات و تدابیر باید به گونه ای 
باشد که روان مردم دچار آسیب نشود و نگرانی های 
مردم رفع شود، تدابیر و اقدامات رفع این نگرانی و 
مقابله با این سویه جدید نیز مشخص است؛ جلوگیری 
از پرواز کشورهایی که شیوع این سویه جدید در آن ها 

مشاهده شده است

ایران و آذربایجان دوست و برادرند
الهام علی اف رئیس جمهور جمهوری آذربایجان 
پس از دیدار با ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان 
در جمع خبرنگاران گفت: ما به عنوان دوست و برادر، 
درباره روابط ایران-آذربایجان تبادل نظر کردیم. 
تصمیم گرفته ایم از حالا به بعد، روابط ایران-آذربایجان 
در تمامی عرصه ها توسعه بیابد. علی اف ادامه داد: 
ملت های ما دوست و برادرند، کشورهای ما کشورهای 
دوست و برادرند و مسائلی که امروز درباره شان 
صحبت کردیم، نشان می دهد روابط ایران-آذربایجان 
در سطح بسیار بالایی قرار دارد. اظهارات علی اف در 
پی این مطرح می شود که او در دیدار روز گذشته اش با 
رئیس جمهور کشورمان با تجلیل از حمایت بی سابقه 
ایران از استقلال جمهوری آذربایجان گفت: باکو برای 
روابط برادرانه خود با تهران اهمیت ویژه ای قائل است 
و اجازه نخواهیم داد هیچ خدشه ای به آن وارد شود.

رئیس جمهور آذربایجان با اشاره به گفت وگو و تماس 
مقامات دو کشور برای رفع برخی سوء تفاهم های 
موجود بین دو کشور تصریح کرد: به امنیت مناطق 
مرزی متعهدیم و اجازه اخلال در روابط دوجانبه از 

سوی هیچ کشوری را نمی دهیم.

طرح صیانت باید مسکوت بماند
یک نماینده مجلس گفته دولت می خواهد در 
محتوای طرح صیانت اعمال نظر کند و این طرح 
باید مسکوت بماند. حجت الاسلام محمد باقری 
بنابی گفته است دولت در نامه ای اعلام کرده 
که قصد اعمال نظر در محتوای طرح مشهور به 
صیانت از کاربران فضای مجازی را دارد و این 
طرح باید مسکوت بماند. این گفته در حالی 
مطرح شده که کمیسیون مشترک طرح حمایت 
از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای 
مجازی در جریان دستور کار بررسی و رأی گیری 
برای کلیات طرح قرار داشت. عضو کمیسیون 
مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران و 
خدمات پایه کاربردی فضای مجازی گفته که 
این طرح برای بررسی بیشتر به مرکز پژوهش ها 

هم باید برود.

سند تحول دولت آماده شد
معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: سند 
تحول دولت آماده شده و بزودی رونمایی 
خواهد شد. این سند اقدام مهمی است و 
کار کارشناسی دقیق و عمیقی انجام شده و 
پژوهشگاه های مختلف نظر داده اند. سید محمد 
حسینی افزود: در اطلاع رسانی عملکرد دولت 
یک مقدار کم کاری شده و باید این کم کاری را 
جبران کنیم. با انتخاب سخنگوی دولت و آغاز 
به کار شورای اطلاع رسانی امیدواریم در این 
زمینه شاهد اقدامات مناسب تری باشیم. معاون 
رئیس جمهور با اشاره به جلسات نمایندگان با 
رئیس جمهور اظهار داشت: در جلسه اخیر که 
سه ساعت طول کشید 32 نماینده صحبت 
کردند و آقای رئیس جمهور با حوصله به نقطه 
نظرات و مطالبات نمایندگان ملت توجه 

کردند.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: امروز 
بسیاری از مسئولان عالی نظام در رده های مختلف، 
دلسوزانه و خیرخواهانه برای اعتلا و پیشرفت کشور و نظام 
و رفع گرفتاری های مردم تلاش می کنند. حجت الاسلام 
غلامحسین محسنی اژه ای  با تأکید بر لزوم هم افزایی و 
همگرایی هر چه بیشتر قوای سه گانه متذکر شد: همه قوا 
در اهداف و راهبردها در جهت خدمت به مردم و نظام یکی 
هستیم و باید برای پیشبرد هرچه بهتر کارها، هرچقدر 
می توانیم اشتراک نظر و همگرایی در عمل داشته باشیم و از 
اختلاف سلایق و نظرات کم کنیم که برگزاری نشست های 
مشترک در این زمینه بسیار موثر است. رئیس دستگاه قضا 
با گرامیداشت 12 آذر که به عنوان روز »قانون اساسی« 
نامگذاری شده  بیان کرد: در کوتاه ترین زمان ممکن قانون 
اساسی مترقی جمهوری اسلامی مبتنی بر اسلام ناب و 
عقلانیت تدوین و به رأی مردم گذاشته شده و با هوشیاری 
و هدایت های امام و رأی اکثریت قاطع مردم ساختار نظام 
برای اداره امور کشور شکل گرفت. رئیس قوه قضائیه  
اظهار کرد: امام)ره( و مقام معظم رهبری در تمام مدت 
4 دهه گذشته اصرار داشتند که قانون اساسی و قوانین 
نظام اسلامی باید محترم شناخته شده و اجرا شود و 
قانون همیشه حاکم باشد. محسنی اژه ای ادامه داد: در 

یک مقطع همه شاهد بودند که وقتی شخصی گفت 
قانون را قبول ندارم حضرت امام عتاب و خطاب کردند 
که قانون شما را قبول ندارد. وی با بیان اینکه ساماندهی و 
مدیریت آب همواره از موضوعات مهم بوده و در آینده نیز 
مسئله ای بسیار مهم است، اظهار کرد: وقتی با خشکسالی 
مواجه هستیم باید تمهیدات بیشتری می شد و بشود. 
محسنی اژه ای با اشاره به مطالبات مردمی در این زمینه، 
این مطالبات را  به حق و درست دانست اما در عین حال 
گفت که مردم متدین و موقعیت شناس باید مراقب تحرکات 
دشمن باشند و در پیگیری مطالبات صنفی و به حق خود 
اجازه ندهند بدخواهان در صفوف آنها رخنه کنند. رئیس 
قوه قضائیه با تقدیر از مردم متدین استان های اصفهان، 
چهارمحال وبختیاری، یزد و خوزستان که هوشمندانه 
و خردمندانه مطالبات خود را پیگیری می کنند از آنها 
خواست که مراقب تحرکات افراد غافل یا بدخواه و اشخاص 
وابسته به خارج که سعی می کنند آرامش و امنیت مردم 
را به هم بزنند باشند و اجازه ندهند از مطالبات به حق 
آنها سوءاستفاده کنند. محسنی اژه ای افزود: طبیعی و 
بدیهی است در شرایطی که دشمن و افراد غافل و نادان 
می خواهند فشار مضاعف به مردم وارد کنند، نیروهای 
انتظامی و امنیتی و دادستانها به کسانی که مخل نظم و 

امنیت و آرامش مردم هستند فرصت  ابراز وجود نمی دهند. 
محسنی اژه ای با تأکید بر اینکه دشمن این بار نیز شکست 
خورده و با حضور مردم  در صحنه به هدف خود نخواهد 
رسید، اظهار داشت مردم هر جا احساس کردند دشمن 
پشت صحنه است برای دفاع از دین و نظام و کشور به میدان 
می آیند. رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه قوه قضائیه باید 
بیش از همه ملتزم به قانون باشد، بیان کرد: در همه بخش ها 
از جمله دادگستری دادسرا و حوزه ضابطین اقداماتی که 
صورت می گیرد باید مستدل و مستند بوده و از اتقان کامل 
برخوردار باشد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای از 
رسانه ها و جریانات سیاسی خواست که اجازه دهند اجرای 
عدالت و احکام عادلانه در فضایی آرام صورت گیرد و تأکید 
کرد: شاهد هستیم بسیاری حتی با انگیزه درست و صحیح 
اقدام به فضاسازی می کنند ولی وقتی فضا ناآرام و مسموم 
باشد، حق و باطل مخلوط می شود و امکان دارد تصمیم گیری 
و حکم عادلانه برای همکاران قضایی سخت شود. وی با بیان 
اینکه در فضای نامتعارف نمی توان درست تصمیم گیری 
کرد، به صاحبان تریبون و قلم توصیه کرد اجازه دهند 
دستگاه قضایی در فضایی آرام و مناسب عدالت را اجرا کند 
و اگر چه فشارها تأثیری در آراء و تصمیمات قضات نخواهد 
داشت اما ممکن است موجب کندی و اخلال در کارها شود.

یوسف مولایی
حقوقدان- استاد دانشگاه 

یـــادداشت

کشور ایران در نیمکره شرقی در مجاورت کشورهای کم آب 
دنیا قرار دارد اما در میان دو دریا در جنوب در مجاورت اقیانوس 
هند و اتصال به آبهای آزاد جهان و از شمال نیز در کنار بزرگترین 
دریاچه جهان با طولي بیش از هزار و پانصدکیلومتر واقع شده 
است اما این سرزمین محصور در میان دریاها در حال خشکیدن 
است و نبردهای ناشي از بي آبي و فقر ناشي از اقتصاد مبتني بر 
کشاورزي آن، همگان را متحیر کرده است. حال علت اصلي این 
مشکل کجاست وچاره کار در چیست؟ بعد از پیروزي انقلاب 
اسلامي سکان قوه مجریه در طول دوران بسیار طولاني در 
اختیار مردان کویري بوده است و بر اساس نمودار تعیین  نقش 
قدرت در ایران دولتمردان یزدي، قمي، اصفهاني و سمناني در 
این چهل سال بیشترین نقش را در قوه مجریه داشته اند. این 
مردان اجرایي ناآشنا به اقتصاد دریا بجاي اینکه مردم را به ساحل 
ببرند آب را از اعماق زمین بي حد و حصر در مي آورند و اکنون 
نیز مشغول انتقال آب از ساحل به داخل سرزمین اصلي هستند 
و بر اشتباه قبلي خویش مي افزایند. در حالي که امروز بزرگترین 
مزیت اقتصادی ساحل نشینی است اما اصفهان ازدوره حکام 
صفوی با مشکل آب روبرو بوده است به همین دلیل قاجاریه 
پایتخت را به تهران انتقال داده است اما امروز میلیاردها دلار 
سرمایه ایرانی برای خشکاندن گاوخوني و زاینده رود کارون و 
دز صرف ایجاد فولاد و پترو شیمي در اصفهان مي شود تا حتي 
اصفهان از صحنه تاریخ ایران حذف شود. بجای اینکه میناب و 
جاسک شهر بزرگي شود، سیرجان پنجاه هزار نفری دهه شصت 
امروزه چهارصد و پنجاه هزار نفر جمعیت دارد. راه آهن کشیده 
شد که سنگ آهن چادرملو گل گهر و سنگان به ساحل برده شود 
و میلیاردها دلار در این مقوله هزینه شد حالا ساز وارونه زده 
مي شود که آب را به معدن ببرند. این کارهای بي مطالعه و غلط 
ادامه خطای مردان کویری ایران است. نجات ایران انتقال ده 
میلیون نفر از جمعیت ایران به سواحل است. چرا چابهار شهري 
پنج میلیون نفري  نشود و آن وقت مردم در کرج از آلودگي 
هوا در حال جان سپردن تدریجي باشند؟ چرا بنادر سواحل 
دریاي مازندران پذیراي چند میلیون نفر جمعیت نشود؟ چرا 
پتروشیمي به جاي استان های کویری فارس ،کرمان و اصفهان، 
در حاشیه دریا نیست؟ چرا مردان کویري ایران با سیاست های 
غلط خودشان اصفهان، شیراز، مشهد، تبریز، کرج و قم را 
کلانشهر کردند؟ و صدها هزار نفر جمعیت از مناطق ساحلی 
به صورت حاشیه نشین در خود جمع کرده اند؟ چرا بجاي رشد 
بي رویه قم و سمنان به فکر توسعه ساری و گرگان و رشت که 
مزیت ساحل دارند نمی پردازند؟ چرا چابهار،کنارک، جاسک، 
میناب، بندر لنگه، بندر پارسیان، بندر دیلم، گناوه، ماهشهر، 
هندیجان، خرمشهر و آبادان در جنوب ایران به قطب صنایع 
فولاد و پتروشیمي تبدیل نمي شوند؟ در شرق تهران صدها 
هزار مازندراني و گیلاني زندگي می کنند که مي شود با سرمایه 
گزاري بر اقتصاد دریا آنها را در ساحل دریا نگه داشت. مردان کویر 
از مردان دریا کمک بگیرند به تاریخ مراجعه کنند بقایاي یزدیان 
که از طریق دریا به هند رفته اند و خانواده تاتا یکي از آنان است 
را نگاه کنید. به زنگبار بروید و شیرازی هایی که از طریق اقتصاد 
دریا در آن روزگار سخت به آنجا رفته اند را ببینید آن وقت به خود 
آیید و مردم ایران را در پرتو پیشرفت بشری به ساحل ببرید و هم 
اقتصاد را نجات دهید و هم ایران را حفظ کنید و هم آشتي ملی 
را بیشتر تعمیم دهید. مگر نه اینکه قرآن فرموده است »و جعلنا 
من الماء کل شي حي« به امید آنکه با بهره گیري از عقلانیت 

دریا را محور توسعه قرار دهیم.

سیاست و مشکل آب ایران  

رئیس قوه قضائیه:

 نیروهای انتظامی و امنیتی
 به مخلان امنیت فرصت نمی دهند

سخنگوی وزارت امور خارجه:

با آمریکا گفت وگوی دوجانبه نداریم
  برای رسیدن به اصول یک توافق به وین رفته ایم

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امورخارجه در خصوص 
دور جدید مذاکرات وین و احتمال گفت وگوهای 
دوجانبه ای بین هیأت های ایرانی و آمریکایی اظهار 
داشت: هیچ گفت وگوی دوجانبه ای با هیأت  آمریکایی 
صورت نخواهد گرفت. سعید خطیب زاده  در مورد آخرین 
پیگیری ها در مورد اجرای سند همکاری 2۵ ساله بین 
ایران و چین نیز بیان کرد: سند 2۵ ساله همکاری های 
بلندمدت بین ایران و چین به عنوان نقشه راه همکاری 
ها بین دو کشور همیشه پیگیری شده است و بخش های 
مختلف این نقشه راه بین وزارتخانه های مختلف و مرتبط 
درحال پیگیری است و پروژه ها و توافق نامه هایی در 
این راستا نهایی خواهد شد. وی ادامه داد: سفر آتی وزیر 
امورخارجه کشورمان به چین در این مسیر و برای نهایی 
کردن بخش هایی از این توافقات خواهد بود. رئیس دستگاه 
دیپلماسی اظهار کرد: هیات مذاکره کننده ایران با عزم و 
اراده جدی برای رسیدن به اصول یک توافق وارد وین 
شده است و به گفت وگوهای نتیجه محور فکر میکند. وی 
تاکید کرد: آمریکایی ها با  این رویکرد به وین بیایند که 
بن بست های ایجادکرده در مذاکرات قبلی را رفع کنند 
و تحریم های اعمال کرده علیه ایران که از سال 2۰1۵ با 
برچسب های ساختگی اعمال کرده اند را رفع و لغو کنند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد بن بست هایی که 
آمریکایی ها در دور قبلی مذاکرات وین برای رسیدن به 
توافق ایجاد کردند، ابراز داشت: مسئول وضعیت فعلی 
که در آن قرار داریم چه از حیث خروج آمریکا از برجام و 
چه از حیث بن بستی که در دور قبلی مذاکرات وین رخ 
داد آمریکاست. آمریکایی ها مذاکرات را تطویل کردند و 
برخی از بن بست ها را برای حصول توافق ایجاد کردند. اگر 
آن ها در این دور از مذاکرات برای رفع بن بست ها نیایند و 
عزم جدی برای رفع تحریم ها نداشته باشند شرایط سختی 
خواهیم داشت. ما با اراده جدی، عزم واقعی و حسن نیت 

در مذاکرات حضور پیدا کرده ایم و امیدواریم طرف های 
مقابل نیز بر همین اساس به وین آمده باشند. خطیب زاده 
در مورد راستی آزمایی اجرای تعهدات از سوی آمریکا و 
برخی از طرح هایی که در این زمینه مطرح شده، تصریح 
کرد: ما پیش از این نیز تأکید کرده ایم که به دنبال راستی 
آزمایی عملی اجرای تعهدات از سوی آمریکا ذیل برجام 
و قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل هستیم و 
طبیعی است هرآنچه در راستای این راستی آزمایی عملی 
و موثر، قابل تعریف باشد را پیگیری می کنیم. این یکی از 
خطوط اصلی ما در ادامه مذاکرات و گفت وگوها خواهد 
بود. وی عنوان کرد: هیئت مذاکره کننده ایران با عزم و 
اراده جدی برای رسیدن به اصول یک توافق وارد وین 
شده است و به گفت وگوهای نتیجه بخش فکر می کند. 
وی ادامه داد: اگر بخواهیم یک جمع بندی از شرایط 
امروز وین داشته باشیم باید به این موضوع توجه داشت 
این اراده جدی که ایران با اعزام تیمی با کیفیت که همه 
آن را می دانید آغاز کرده مسیری است که اگر طرف مقابل 
هم با همان عزم و اراده جدی بیاید می توانیم بگوییم در 
مسیر درستی برای حصول توافق برای رفع تحریم ها 
هستیم. اینکه مذاکرات چند روز طول خواهد کشید و 
کیفیت آن چگونه خواهد بود مشخص خواهدشد و ما 
به گمانه زنی ها در این زمینه دامن نمی زنیم. سخنگوی 
وزارت خارجه ادامه داد: اگر آمریکا با این عزم و اراده به وین 
بیاید که بن بست ها و موانعی که در دورهای قبلی باعث 
به نتیجه نرسیدن مذاکرات شد را بخواهد حل کند قطعا 
گفت وگوها مسیر آسان تری خواهد داشت و اگر آمریکا 
همچنان بخواهد مسیر یک جانبه قبلی را ادامه دهد 
وضعیت س ت تری خواهیم داشت. خطیب زاده در مورد 
اظهارات رابرت مالی، یکی از مقامات ارشد وزارت خارجه 
آمریکا، در مورد اراده ایران برای بازگشت به برجام و انجام 
مذاکرات مستقیم بین واشنگتن و تهران در وین تصریح 

کرد: اگر ایالات متحده آمریکا برای رفع واقعی تحریم ها 
بیاید قطعا می تواند بلیت بازگشت به اتاق برجام را دریافت 
کند وگرنه همچنان در خارج از میز برجام باقی خواهد 
ماند. سخنگوی وزارت خارجه گفت: ما با عزم، اراده 
واقعی و حسن نیت و با هدف گفت وگوهای نتیجه بخش 
وارد مذاکرات شده ایم و طرف های مقابل باید این پنجره 
فرصت را مغتنم بشمارند چون این پنجره ای نیست که تا 
ابد باز بماند. خطیب زاده تاکید کرد: ما دوگانه ها را قبول 
نداریم. ما متعهد به حفظ و صیانت از صنعت صلح آمیز 
هسته ای ایران هستیم. همان قدر هم متعهد هستیم که در 
جهت رفع تحریم های ظالمانه آمریکا عمل کنیم. متعهد 
به خنثی سازی این تحریم ها به عنوان اهرم فشار آمریکا 
علیه ایران هستیم تا این اهرم را از دست آن ها بگیریم. وی  
خاطر نشان کرد: ما هیچ کدام از راهبردهایمان را جایگزین 
راهبرد دیگر نکرده ایم و این راهبردها را به صورت موثر و 
موازی در حال پیگیری هستیم. همان طور که برخی از 
ارگان ها بر موضوع خنثی سازی تحریم ها متمرکز شده اند 
همان قدر هم وزارت خارجه با استفاده از ظرفیت ملی 
برای رفع تحریم ها اقدام کرده و سازمان انرژی اتمی نیز بر 
حفظ و صیانت از دانشمندان هسته ای کشور تمرکز کرده 
است. خطیب زاده در مورد برخی از حواشی مطرح شده 
در مورد ترکیب تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین و 
تعداد اعضای این تیم گفت: این حاشیه ای که امروز برخی 
می خواهند بر متن غلبه پیدا کند از عزم جدی ایران برای 
تشکیل تیم ملی و استفاده از ظرفیت ملی و اراده جدی 
برای رفع تحریم ها حاکی است. وی تصریح کرد:  ترکیب 
هیأتی که امروز در وین است نشان می دهد که ما در چه 
ابعادی بر رفع تحریم ها تمرکز می کنیم و اگر آن ها در 
تهران بودند باید این عزیزان درباره ابعاد رفع تحریمی نظر 
می دادند. لذا با همان رویکرد دولت سیزدهم که رفع موثر 
تحریم هاست آن ها با همان جدیت در وین حاضرشده اند.

بهیار سلیمانی
 نماینده پیشین مجلس 

آرمان ملی- امید کاجیان: سخنگوی کمیسیون 
مشترک طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی از 
رای گیری درباره کلیت این طرح در نشست کمیسیون 
.. سیاهکلی البته از  . متبوعش خبر داده است. لطف ا
پیشنهادی در باره این طرح نیز سخن به میان آورده و 
اظهار داشته است که دولت یک پیشنهادی را از طریق 
وزارت ارتباطات به کمیسیون مشترک ارائه داده است که 
در کمیسیون مورد بحث قرار گرفت ولی از آنجا که تعداد 
اعضا در جلسه صبح دیروز به حد نصاب نرسید مقرر شد 
که در نشست آتی کمیسیون، این مسئله به رای گیری 
گذاشته شود که آیا پیشنهاد دولت به مرکز پژوهش ها 
ارسال شود و با طرح قبلی مجدداً جمع بندی شود یا اینکه 
در جریان بررسی طرح در کمیسیون، پیشنهادات مختلف 
نیز مورد بررسی قرار گیرد. آن طور که تسنیم می نویسد او 
درباره جزئیات پیشنهاد وزارت ارتباطات خاطرنشان کرد: 
پیشنهاد دولت که در واقع شامل طرح قبلی مجلس می شد 
که با اعمال تغییراتی همراه بوده است، در قالب 4 سطح از 
جمله تعیین جایگاه شورای عالی فضای مجازی، کمیسیون 
عالی تنظیم مقررات، تنظیم گرهای موضوعی و تخصصی 
و سرویس ها و اپلیکشن های داخلی است. سخنگوی 
کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی با اشاره به زمان رای گیری درباره کلیت این 
طرح گفت:  مقرر شد در ابتدای جلسه کمیسیون کلیت 
طرح به رای گذاشته شود. اظهارات این نماینده مجلس 
البته شامل دو بخش عمده است. یکی اینکه مرغ مجلس 
و کمیسیون یک پا دارد و به رغم همه مخالفت های افکار 
عمومی بناست این جماعت کار خودشان را بکنند و نکته 
دوم اینکه دولت هم وارد بازی شده و به نام اصلاح طرح در 
واقع کلیات طرح را پذیرفته و با آن همکاری می کند البته 
احتمالا با تعدیل آن. این در حالی است که نشریه پیوست 
هم اشاره کرده که وزیر ارتباطات در دیدار با رئیس مجلس 
نسخه جدیدی از طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی 
ارائه داده است که گفته می شود 3۰ درصد با طرح فعلی 
متفاوت است. این طرح که در اختیار رئیس مجلس قرار 
گرفته، هنوز منتشر نشده است. رای گیری درکمیسیون 
مشترک این طرح در حالی صورت می گیرد که پیشتر 
نمایندگان مجلس با بررسی طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی بر 
اساس اصل ۸۵ قانون اساسی موافقت کرده بودند آن هم 

با 121 رای. به این معنا که گفته می شود مجلس نمی تواند 
اختیار قانونگذاری را به شخص یا هیأتی واگذار کند ولی 
در موارد ضروری می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را 
با رعایت اصل هفتاد و دوم به کمیسیون های داخلی خود 
تفویض کند، در این صورت این قوانین در مدتی که مجلس 
تعیین می کند به صورت آزمایشی اجرا می شود و تصویب 
نهایی آنها با مجلس خواهد بود. این یعنی مجلس مسئله  را 
درباره طرح به کمیسیون مربوطه داده تا خود امور را پیش 
برد و احتمالا بعد از شورای نگهبان به صورت آزمایشی 
عملی شود. موضوع این طرح اما بارها در مجلس مطرح و 
البته که به دلیل فشار افکار عمومی مطرح شدنش در صحن 
به حالت تعلیق در میامد. حالا اما سخنگوی کمیسیون 
مشترک طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی از 
رای گیری درباره این طرح سخن می گویند. طرحی که 
آذری جهرمی  وزیرارتباطات سابق به نوعی نگرانی های 
مردم در مورد آن را صحیح می داند و در موردش گفته 
بود این طرح احتمال محدودیت گسترده بر پهنای 
باند پیام رسان ها و حتی اعمال فیلتررا به شدت افزایش 
می دهد او از حرکت مردم به سمت اینترنت های ماهواره ای 
دراین باره سخن به میان آورده بود و گفت: »هرچند 
به نظر نمی رسد در کوتاه مدت چند ماهه شبکه های 
اجتماعی فیلتر شوند اما مکانیسم پیش بینی شده در این 
پیش نویس و ترکیب کمیسیون ها و کارگروه های تعریف 
شده در آن احتمال اعمال محدودیت گسترده بر پهنای 
باند پیام رسان ها و حتی اعمال فیلتر را به شدت افزایش 
داده است. بالا رفتن هزینه اینترنت هم از خروجی های 
دیگر این طرح است. البته در کنار آن نباید افزایش تمایل 
کاربران ایرانی به سمت اینترنت های ماهواره ای را هم 
نادیده گرفت.« موضوع تغییر رویه در ارتباط با فضای 
مجازی از مدت ها پیش مدنظرخیلی از مقامات و بخش 
ها بوده است آنگونه که عبدالرضا داوری که این روها علیه 
احمدی نژاد حرف می زند و قبلا از نزدیکانش بوده درصفحه 
توئیترخود نوشته بود:»اینترنت ملی«، رویای بزرگ دولت 
احمدی نژاد بود؛ در سال 13۸۸علاوه بر فلیترینگ توئیتر و 
فیسبوک وتشکیل ارتش سایبری، مخابرات را هم به سپاه 
واگذار نمود...« طرح صیانت هم البته که ابتدا در مجلس 
دهم مطرح شد ولی مجلس یازدهم عزمش جزم برای به 
ثمر نشاندن آن است. پیش از این نامه ای هم از مرتضی آقا 
تهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی به نمایندگان مجلس در 

خصوص تصویب اصل ۸۵ طرح صیانت از حقوق کاربران  
منتشر شده بود، نامه ای که در آن نوشته شده است: »این 
طرح برآیند نظرات اجرائی ، نهادهای حاکمیتی ، اعضای 
حقیقی شورای عالی فضای مجازی ، مسئولان فضای 
.. امید است که باید مورد عنایت قرا  مجازی کشور و .
بگیرد.« این عضو جبهه پایداری مدعی شده بود که در 
واقع این طرح مورد تایید ارکان حاکمیتی است. البته 
که در کنار همه این ها یک نظریه دیگر هم مطرح بود 
اینکه طرح صیانت فعلا مواد و ساختار تندی دارد تا مردم 
را برای طرحی متعادل تر راضی و آماده کند به عبارتی 
جریان به مرگ گفتن و به تب راضی شدن است، اتفاقی 
که بعید نیست در پیشنهاد دولت که سیاهکلی از آن خبر 
داده در حال اجرائی شدن باشد به این معنا که صیانت از 
فضای مجازی چه بخواهیم چه نه، چه صدها هزار نفر 
امضا و طومار علیه اش جمع کنند، چه نکنند، چه به نام 
مجلس درآید و چه به نام دولت، به پای ملت ایران نوشته 
شده است، حال با چند بند و تبصره بالا و پایین تر، بدتر یا 
بهتر. و از قرار وقتی دولت در مورد این طرح پیشنهاداتی 
را مطرح کرده بیانگر همراهی و تصمیم نهایی دولت و 
مجلس در به ثمر نشاندن آن چیزی است که صیانت از 
فضای مجازی می خوانند ولی مردم آن را چیزی جز اعمال 
محدودیت های بیشتر نمیدانند و بس. این در حالی است 
که رئیسی پیشتر درزمان تبلیغات انتخاباتی اعلام کرده 
بود اینکه گفته می شود او به دنبال بستن فضای مجازی 
است صحیح نیست. وی بر ضرورت استفاده از این فضا 
تاکید داشته و البته ناگفته نماند از مدیریت این فضا و 
طرحش مبنی بر طبقه بندی اینترنت عمومی و تخصصی 
هم سخن به میان آورده بود که خود این طبقه بندی 
اینترنتی، شائباتی در باره تفاوت و تبعیض اینترنتی و 
احتمالا محدودیت هایی برای اینترنت عمومی ایجاد 
کرد. اما حالا در چنین شرایطی قطعا که پیمان بستن با 
مجلس در طرح صیانت از فضای مجازی خلف وعده دولت 
رئیسی در آن چیزی است که در انتخابات می گفت و البته 
که کمتر کسی آن اظهارات و سخنان را نیز باور داشت. 
امروز اما قدم برداشتن دولت در این مسیر تحت عنوان 
پیشنهادات برای طرح صیانت، خود می تواند به خودزنی 
در نزد افکار عمومی تمام شود. طرحی که البته در آخر به 
نحوی و شکلی عملی می شود و اگر دیرو زود داشته باشد، 

سوخت و سوز ندارد.

دولت هم پیمان با پارلمان برای محدودیت فضای مجازی  
لجبازي مجلس و دولت در صیانت! 

 دولت طرحی جدید در باره فضای مجازی به مجلس داده است


